
ن  یـــو یز تلو یی  ســـینما ی  هـــا برند
یـــن  طب تر پرمخا و  جـــز همیشـــه 
تاک شـــوهای تلویزیونـــی بوده انـــد. 
برنامه هایـــی کـــه برندهـــای نامدار 
و اثرگـــذار مهمی را برای ســـال های 
متمـــادی بـــه فضـــای ســـینما و نقد 
و تحلیـــل شناســـاندند و توانســـتند 
ســـهم بزرگی در ســـاخت ســـینمای 
ایـــران و هـــر آن چیزی کـــه امروز در 
چنتـــه دارد، خـــوب یـــا بد، داشـــته 
باشـــند. امـــا ناپایـــداری برندهـــا و 
چهره هـــای ایـــن دســـت برنامه هـــا 
ن  یـــو یز تلو خیـــر  ا ی  ل ها ســـا ر  د
نشـــان می دهـــد کـــه اهمیـــت آنها 
بدرســـتی شـــناخته و جـــدی گرفته 
نشـــده اســـت. در این باره با یوسف 
بچـــاری، تهیه کننـــده برنامـــه »نقد 

ســـینما« گفت وگـــو کردیـــم.

    علت اقبال مخاطب به 
برنامه های سینمایی تلویزیون 

چیست؟
ســـینما در هر فرم و قالبی همیشـــه 
جذاب بـــوده و همیشـــه مصاحبه ها 
با چهره های ســـینمایی در رســـانه ها 
مورد اســـتقبال قـــرار می گیـــرد. این 
جذابیـــت در شـــکل های مختلـــف 
بـــروز می کنـــد چـــون ســـینما هـــم 
هنر اســـت و هـــم صنعـــت، ظرفیت 
آن را دارد کـــه همـــه طبقـــات را بـــه 
خـــود جلب کنـــد. هـــم آن هایی که 

موضوعـــات اصطلاحاً زرد ســـینما را 
دنبـــال می کننـــد و هـــم دیگرانی که 
در ســـینما به دنبـــال مفاهیم عمیق 
فلســـفی و نگاه های هنری هســـتند، 
گمگشـــته خـــود را در آن می یابنـــد. 
بنابرایـــن هـــم جذابیت آن بـــه طور 
کلـــی زیـــاد اســـت و هم گســـتردگی 
حوزه هایـــی که می شـــود جذابیت را 

در آن پیـــدا کرد.
    به نظر می رسد که جذابیت این 
دست برنامه ها افت کرده باشد. 
ما برنامه هایی مثل سینمایک و 

سینماچهار را داشتیم که به نوعی 
مخاطب پرور و حتی فیلمسازپرور 

بودند. به نظر شما آن جذابیتی 
که برنامه های سینمایی در یک 

دهه قبل داشته اند، هنوز هم 
وجود دارد؟

فرامـــوش  اســـت.  درســـت  بلـــه، 
نمی کنیـــم کـــه در دوره ای برنامه ای 
مثل »هنـــر هفتم« باعث شـــده بود 
کـــه یـــک نســـلی بـــه ســـینما علاقه 
و گرایـــش پیـــدا کننـــد و خیلـــی از 
امـــروز هســـتند  کـــه  فیلمســـازانی 

خودشـــان را تحت تأثیر آن برنامه ها 
می داننـــد. الان طبیعتـــاً و بـــه دلایل 
متنـــوع و زیـــادی، دیگـــر برنامه هـــا 
آن قـــدرت را ندارنـــد. در زمانـــی که 
برنامـــه ای مثل »هنـــر هفتم« پخش 
از کیفیـــت  نظـــر  می شـــد، صـــرف 
برنامـــه ، منابـــع دسترســـی بـــه این 
بـــود و  محتواهـــا بســـیار محـــدود 
نشریات تخصصی ســـینما هم در آن 
دوران کـــم بودنـــد و به این واســـطه 
بیشـــتر مورد اقبال قرار می گرفتند، 
اما امـــروزه با وجود فضـــای اینترنت 
منابـــع  اجتماعـــی،  شـــبکه های  و 
ی  مه هـــا برنا و  د  یـــا ز سترســـی  د
تلویزیـــون بـــه طـــور عـــام در تمـــام 
جهـــان، کم فروغ تـــر شـــده اســـت.

    کیفیت برنامه های تلویزیون، 
سهمی در این افت مخاطب و 

اثرگذاری دارد؟
ایـــن موضـــوع قابـــل بحثـــی اســـت 
امـــا علـــت اساســـی همیـــن اســـت 
گســـترش  علـــت  بـــه  ن  یـــو یز تلو
دسترســـی ها خیلـــی کم فروغ تـــر از 

اســـت. شـــده  قبل 

سرنخ های سینما در برنامه های تلویزیونی است

برنامه های سینمایی تلویزیون واقعاً مهم هستند. ممکن است زمانی 
میدان چالش و رقابت بین مدیران سینمایی و سینماگران قرار 

بگیرند اما واقعیت این است که اگر بخواهیم همان الگوی برنامه های 
اثرگذار مثل »هنر هفتم« را دنبال کنیم، باید بدانیم این دست 

برنامه ها، به جوانان و کسانی که می  خواهند سینما را به عنوان یک 
هنر جدی و رسانه تأثیرگذار مورد توجه قرار دهند، سرنخ می دهند و 

به آنان مسیر می دهد؛ چه از نظر فنی و تکنیکی و چه از نظر محتوایی 
و هنری.

ـــرش بـ

 چراغ  شهرفرنگ،
بلند مدت ترین 
برنامه سینمایی 

تلویزیون 
پارسال پس از 

8 سال خاموش 
شد

352
قسمت

»هفت«؛ اولین قهرمان، اولین 
قربانی

قدیمی تریـــن و جاافتاده تریـــن برند 
ســـینمایی تلویزیـــون از ســـال 89 با 
محوریـــت زوج فریـــدون جیرانـــی و 
مســـعود فراســـتی، کار خـــود را روی 
آنتن شـــبکه ســـوم ســـیما آغـــاز کرد. 
در آســـتانه  سه ســـالگی اما مهم ترین 
نقطه قـــوت آن که فریـــدون جیرانی، 
مجری-ســـردبیرش بـــود، بـــا تصمیم 
مدیـــران تلویزیـــون، جایـــش را بـــه 
بـــرای ســـه  تـــا  محمـــود گبرلـــو داد 
ســـال دیگـــر بـــا دســـتفرمان جدید، 
آرام آرام »هفـــت« بـــه محـــاق برود و 
مدیـــران، تجربه ای دیگـــر را در جدی 
گرفتـــن چهره هـــای تلویزیونـــی کـــه 
هســـتند،  اجتماعـــی  ســـرمایه های 

کنند.  کســـب 
بازگرداندن »هفـــت« پس از این دوره 
بـــه موفقیت قبلی، ســـخت می نمود. 
بهـــروز افخمـــی برای یک ســـال دیگر 
تـــلاش کرد ایـــن برنـــد را زنـــده کند. 
مواضـــع پرتنش و بعضاً ضدونقیض او 
و ســـابقه حرفه ای اش که با فیلم های 
پرمخاطـــب در همـــه ژانرها پر شـــده 
بود، ایـــن فرصت را به »هفت« داد که 
دوبـــاره توجه مخاطبانـــش را به خود 
جلـــب کند، امـــا افخمی پـــس از یک 
ســـال نشـــان داد گریزپاتر از آن است 
کـــه بخواهـــد پـــای ثابت یـــک برنامه 
بمانـــد و خودش را خـــرج اعتبار یک 

برنـــد تلویزیونی کند. 
محمدحســـین لطیفی گزینـــه بعدی 
بود که در سه ســـال پایانی منتهی به 
قرن جدید شمســـی، سکان »هفت« 
را بـــه دســـت گرفـــت امـــا ایـــن برند 
دیگر به اعتبار پیشـــینش بازنگشت. 
در آخریـــن تلاش هـــا، ویژه برنامـــه 

»هفت« برای جشـــنواره فجر گذشته 
دوبـــاره بـــا بهـــروز افخمـــی و این بـــار 
در شـــبکه نمایـــش روی آنتـــن رفت 
درحالـــی که دیگر جانـــی برایش باقی 
نمانـــده بود تـــا بتوانـــد خصوصـــاً در 
شـــرایط کنونی، جانی دوباره در رابطه 
میان ســـینما، صداوسیما، حاکمیت 

و مـــردم بدمد.

»نقد سینما«؛ اثبات مجدد 
بی ثباتی

برنـــد  ی تریـــن  جد فصـــل  ولیـــن  ا
ســـینمایی تلویزیـــون پـــس از افـــت 
جشـــنواره  بـــا  همزمـــان  »هفـــت«، 
ســـی وهفتم فیلـــم فجـــر بـــا اجـــرای 
میـــلاد  حضـــور  و  افخمـــی  وز  بهـــر
دخانچـــی بـــه عنـــوان منتقـــد ثابت 
روی آنتـــن رفت. نـــام و اعتبـــاری که 
با نشـــریه قدیمی تر حـــوزه هنری گره 
خورده بـــود و دو فصل اول برنامه هم 
بـــا همین اعتبار، توســـط حوزه هنری 
تولید شـــد. پـــس از آن اما ایـــن برند 
هم دســـت به دســـت شـــد و با تغییر 
مجری و تیـــم تهیه کنندگـــی به گروه 

دیگری ســـپرده شـــد.
 پارســـال ویژه برنامـــه »نقد ســـینما« 
بـــا اجـــرای  بـــرای جشـــنواره فجـــر 
امیررضا مافی بـــا چهره های مختلفی 
از منتقـــدان و روزنامه نـــگاران روی 
شـــبکه  بـــار  یـــن  ا و  رفـــت  نتـــن  آ
پنـــج  از شـــبکه  پخش کننـــده هـــم 
ســـیما به شـــبکه چهار تغییـــر کرد تا 
بـــار دیگـــر نشـــان دهد حفـــظ ثبات 
یـــک برنـــد تلویزیونـــی چـــه از حیث 
مجـــری، چـــه از حیث گـــروه تولید، 
چـــه از جهت رویکـــرد و حتـــی آنتن 
پخـــش، تا چه انـــدازه بـــرای مدیران 

دشـــوار است.

»شهر فرنگ«؛ پایان 
قدیمی ترین تاک شوی تخصصی

تنهـــا برندی کـــه معطوف به شـــرح و 
حل مســـائل ســـاختاری با رویکردی 
فراتر از فیلم به سینما می نگریست، 
فروردین مـــاه ســـال گذشـــته تعطیل 
شد. اعتباری که ســـینماگران چه در 
لایه های محتوایـــی و چه در لایه های 
فنـــی و تولیـــدی، آن را جدی تریـــن 
بســـتر بـــرای طـــرح مباحـــث خـــود 
می دانســـتند بـــا 352 قســـمت بـــه 
صـــورت هفتگی حدود 8 ســـال روی 
آنتـــن شـــبکه خبـــر باقـــی مانـــد تـــا 
یکـــی دیگـــر از مهم تریـــن برندهای 
ســـینمایی تلویزیـــون باشـــد کـــه در 
دوران جدیـــد مدیریت صداوســـیما 
بـــه پایان می رســـد و کانالـــی دیگر در 
ارتبـــاط میـــان ســـینما و حاکمیت را 

می سازد. مســـدود 

»سینما دو«؛ خوش درخشید 
ولی دولت مستعجل شد

ســـال 1396 آغاز یک برند ســـینمایی 
بـــا  ســـیما  دوم  شـــبکه  در  جدیـــد 
اجـــرای حامد عنقـــا، توجه بســـیاری 
خـــود  بـــه  را  ســـینما  مخاطبـــان  از 
جلـــب کـــرد. برنامه در قســـمت های 
ز  و ر ی  چهره هـــا ر  حضـــو بـــا  ل  و ا
ســـینما از بازیگـــران تـــا کارگردانان و 
تهیه کننده هـــا، گرم شـــد امـــا دیری 
نپاییـــد که انـــگار »ســـینما دو« هم به 
ســـرعت به پایـــان خود نزدیک شـــد. 
ایـــن برنامـــه برخلاف بقیـــه مبتنی بر 
نقد فیلم و گفت وگـــوی میان عوامل 
بـــا منتقـــدان نبـــود و بیشـــتر تلاش 
می کـــرد بـــه ســـینما نگاهی مســـتقل 
داشـــته باشـــد، اما »ســـینما دو« هم 
بـــه ســـرعت بـــه همـــان سرنوشـــتی 
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    اهمیت برنامه های سینمایی 
تلویزیون در برهه جشنواره فجر 

چیست؟
کارکـــرد ایـــن برنامه هـــا در مقطـــع 
جشـــنواره کمـــی متفـــاوت اســـت. 
برگـــزاری جشـــنواره،  روزهـــای  در 
کـــه معمـــولاً فضای ســـینما شـــلوغ 
وپرجنـــب و جـــوش اســـت و غالبـــاً 
هـــم حواشـــی ای وجـــود دارد کـــه 
مخاطـــب آنهـــا را بـــه نحـــوی دنبال 
می کند، خیلی انتظـــار کارکرد جدی 
از برنامه هـــا وجـــود نـــدارد. عمـــده 
ایـــن برهـــه،  مســـأله برنامه هـــا در 

اطلاع رســـانی و انتقـــال حـــال و هوا 
و شـــور و هیجان جشـــنواره اســـت.

    می خواهید بگویید کارکرد و 
مأموریت این برنامه ها در طول 
سال، از جهت اثرگذاری جدی 
بر مخاطب، بیشتر از کارکرد و 

مأموریت شان در دوره جشنواره 
است؟

دقیقـــا؛ً چـــون در طـــول ســـال هم 
بینندگان با آرامش بیشـــتری برنامه 
را پیگیـــری می کنند و هم موضوعات 
برنامه ثبات و تعادل بیشـــتری دارند 
و می شـــود با طمأنینه بیشتری آن را 

دنبال و درک کرد.
    اگر بخواهید فهرستی از 

مهم ترین عوامل اثرگذار بر افت 
مخاطب برنامه های سینمایی 

تلویزیون را بگویید، آنها چه 
هستند؟

رقبـــای  شـــدن  زیـــاد  مســـأله  بـــه 
تلویزیـــون خصوصاً در فضای مجازی 
و پلتفرم ها که اشـــاره کردیم. دیگری 
کـــم تدبیری یا بی توجهی به ســـینما 
به عنـــوان »کلیـــد پیشـــرفت« 
و نیـــز تغییـــر و ناپایـــداری 
ی  ســـت ها سیا خـــی  بر
قبـــال  در  تلویزیـــون 
مهـــم  سینماســـت. 
اســـت کـــه بدانیم 
و روشـــن کنیـــم 
نســـبت  کـــه 
ســـینما  بـــه 
کجـــا  ر  د

ایســـتاده ایم؛ در کنـــار آن یـــا مقابل 
آن یـــا هر موضع دیگری که می شـــود 

نســـبت بـــه آن اتخـــاذ کـــرد.
    آینده این دست برنامه ها را 

چطور می بینید؟
ی  شـــکل ها ر  د مه هـــا  نا بر یـــن  ا
مختلف شـــان همیشـــه بوده اند. تا 
وقتـــی ســـینما هســـت، برنامه های 
ســـینمایی تلویزیـــون هـــم خواهند 
بـــود. امـــا اینکـــه در هـــر دوره کدام 
بعـــد در آن پررنگ تر می شـــود، مثلاً 
ماجرای ســـلبریتی ها بـــالا می آید، یا 
بیشتر به مسائل زرد سینما پرداخته 
می شـــود یا بحث های هنری و فنی و 
جدی تر آن مورد بررســـی قرار گیرد، 
مســـأله ای اســـت که بـــه فاکتورهای 
زیـــادی از جملـــه نـــگاه مدیـــران و 
تصمیـــم گیـــران تلویزیون بســـتگی 

دارد.
    اهمیت این برنامه ها را در چه 

می دانید؟
تلویزیـــون  برنامه هـــای ســـینمایی 
واقعـــاً مهم هســـتند. ممکن اســـت 
زمانـــی میدان چالـــش و رقابت بین 
مدیـــران ســـینمایی و ســـینماگران 
قرار بگیرنـــد اما واقعیت این اســـت 
کـــه اگـــر بخواهیـــم همـــان الگـــوی 
اثرگـــذار مثـــل »هنـــر  برنامه هـــای 
هفتـــم« را دنبال کنیـــم، باید بدانیم 
ایـــن دســـت برنامه هـــا، بـــه جوانان 
و کســـانی کـــه می  خواهند ســـینما را 
به عنـــوان یـــک هنـــر جدی و رســـانه 
تأثیرگـــذار مـــورد توجه قـــرار دهند، 
ســـرنخ می دهنـــد و بـــه آنان مســـیر 
می دهـــد؛ چه از نظر فنـــی و تکنیکی 

و چـــه از نظـــر محتوایـــی و هنری.
    یعنی این نیاز ضروری مخاطب، 

مهم تر و پایدارتر از رقابت های 
مدیران و چالش های گاه به گاه در 

فضای سینمای کشور است؟
بایـــد برنامـــه ای ســـاخته شـــود کـــه 
بتواند روی مخاطبـــش تأثیر بگذارد 
و با ســـرنخ دادن او را به مسیری ببرد 
کـــه منحصـــر به فـــرد باشـــد. در این 
صورت، ایـــن برنامه ها رسالت شـــان 
را انجـــام داده انـــد. خیلـــی قبل ترها 
مـــن برنامـــه ای دربـــاره کتـــاب  برای 
نوجوانـــان تهیه کنندگـــی می کردم. 
دخترخانمـــی از یکـــی از نقـــاط دور 
افتـــاده ســـیرجان، از طریـــق همین 
راه هـــای ارتباطـــی صداوســـیما کـــه 
خیلی هم با آنها شـــوخی می شـــود، 
دوســـت  گفـــت  و  گرفـــت  تمـــاس 
دارم کتـــاب بخوانـــم و بنویســـم اما 
دسترســـی نـــدارم. ما توانســـتیم در 
یک پروســـه ای، کاری کنیـــم که این 
دخترخانـــم بـــه کتـــاب دسترســـی 
پیدا کنـــد و امروز که پـــس از حدود 
12ســـال با هم در ارتباط هستیم، او 
یک نویســـنده نوپا شده و آثارش دارد 

می شود. منتشـــر 
مـــن به عنوان جـــزء کوچکـــی از این 
ســـپهر رســـانه ای احســـاس می کنم 
که همین یـــک اتفاق، کافی اســـت! 
همین که کســـی از فضای یک برنامه 
نوجوانانـــه و ســـرنخ هایش بـــه ایـــن 
نقطه رســـیده اســـت، اتفـــاق مهمی 
اســـت و برنامه های ســـینمایی تأثیر 
بســـزایی در این اتفاق هـــا می توانند 

داشـــته باشند.

بررسی اهمیت برنامه های سینمایی تلویزیون در گفت وگو با تهیه کننده برنامه »نقد سینما«

سرنخ هایی برای اهالی و علاقه مندان جوان سینما
گفت و گو

دچار شـــد کـــه ســـایر برندهـــای مهم 
ســـینمایی تلویزیون دچارش شدند. 
دســـت  به  دســـت شـــدن اجـــرا و تیم 
تولیـــد، مســـتمراً مأموریـــت، رویکرد 
و وجه تمایـــز برنامـــه را از بیـــن بـــرد و 
نهایتاً خردادماه 1401 در تلاشی ناکام، 
آخرین ویژه نامه ایـــن برنامه با اجرای 
بهـــروز افخمی به مناســـبت بررســـی 
حواشی جشـــنواره کن روی آنتن رفت 
تا نشـــان دهد زنـــده کردن ایـــن برند 

هـــم قابل تحقـــق نخواهـــد بود.

»سینما ملت«؛ چقدر از ارزیابی 
اهمیت سرمایه ها دوریم؟

ســـینماملت، برند دیگـــری از جنس 
شـــبکه چهار بـــود که ســـال 1400 روی 
آنتن رفت اما پارســـال درســـت مانند 
دیگر برندهای خرد و کلان ســـینمایی 
تلویزیون با تغییـــر رویکرد، تیم تولید 
و شـــبکه از آنتـــن شـــبکه پنج ســـیما 
پخـــش شـــد. دســـت کم ایـــن برنامه 
نشـــان می داد دیگـــر بـــرای تلویزیون 
مهـــم نیســـت کـــه یـــک برنـــد چـــه 
خاســـتگاه و آینده ای دارد، بلکه صرفاً 
یک نـــام خـــوب می تواند بـــا تغییر از 
جـــزء تا کل، بـــار دیگر در جـــای دیگر 
تولید و پخش شـــود بدون آنکه هیچ 
آســـیبی در پـــی داشـــته باشـــد. این 
برآورد شـــاید اشتباه نباشـــد اما نشان 
می دهـــد مدیریت صداوســـیما تا چه 
اندازه از ارزیابی اهمیت ســـرمایه های 
برآمده از یـــک برند باثبـــات و متمایز 

تلویزیونی دور افتاده اســـت.

فرصت برای یافتن زبان مشترک 
تنگ است

در ایـــن ســـال ها امـــا ویژه برنامه های 
دیگـــری هـــم کـــه بخشـــی از تولیـــد 

یک برنـــد ســـینمایی جدید یـــا صرفاً 
تلاش هایی برای پوشـــش جشـــنواره 
فجـــر بوده انـــد روی آنتـــن رفته انـــد. 
پارســـال »ســـینما جام جم« از پخش 
از  آی فیلـــم«  »ســـینما  جـــم،  جـــام 
شـــبکه آی فیلـــم و »ســـینما هویـــت« 
از شـــبکه امیـــد با وجـــه تمایـــز تولید 
بـــرای مخاطب کـــودک و نوجـــوان با 
محوریـــت هویـــت، جشـــنواره فیلـــم 
فجـــر را به طـــور اختصاصی پوشـــش 
هـــم  گذشـــته  ســـال های  دادنـــد. 
برنامه هایـــی چون »شـــب های هنر« 
و »چشـــم شـــب روشـــن« در شـــبکه 
ر  د  » شـــفاهی ی  شـــب ها «  ، چهـــار
شبکه شـــما، »ســـینمایش« در شبکه 
نمایـــش و برخـــی دیگر ســـعی کردند 
بـــه گوشـــه هایی از ســـینما و رویـــداد 

مهـــم ســـالانه آن بپردازند.
یـــک  از  خالـــی  آنتـــن  مجمـــوع  در 
برنـــد اثرگـــذار و تماشـــایی در میـــان 
ســـینما  عـــام  و  نخبـــه  ن  مخاطبـــا
به عنـــوان مهم تریـــن شـــاخه هنـــری 
فعال کشـــور در سطح داخل و خارج، 
چـــه از حیث فرهنگی و چـــه از حیث 
اقتصادی و سیاسی و اجتماعی نشان 
ادبیـــات  می دهـــد ضـــرورت وجـــود 
مشـــترک با اهالی صنعت فیلمســـازی 
یا لااقل مســـیری برای پیدا کردن این 
ادبیات در مدیریت صداوســـیما وجود 
ندارد یـــا اصـــلاً آنها علاقـــه و ضرورتی 
بـــرای یافتـــن ایـــن ادبیـــات و زبـــان 
مشـــترک نمی بیننـــد. فرصت هـــا بـــه 
ســـرعت ابـــر می گذرند، ســـرمایه های 
اجتماعـــی از دســـت می رونـــد و قطع 
امید از آنتـــن تلویزیون می تواند پایان 
ناخوشـــایندی بـــرای رابطـــه ســـه گانه 
میـــان ســـینما، مـــردم و صداوســـیما 
به عنـــوان پل میان مـــردم و حاکمیت 

باشـــد کـــه امیدواریـــم دوره جدیـــد 
مدیریـــت ســـازمان، بـــا موفقیت این 

چالش را پشت ســـر بگـــذارد.

رابطه سینما و تلویزیون در سال 
جدید

هرچنـــد تلاقـــی مـــاه مبـــارک رمضان 
بـــا ایام عید نـــوروز، باکس مناســـبتی 
تلویزیـــون را پـــر کـــرده امـــا بـــه نظـــر 
می رســـد ایـــن روزهـــا بـــا توجـــه بـــه 
ســـینما  ســـبتی  منا ی  ن هـــا ا کر ا
می توانست فرصتی برای جان دوباره 
بخشـــیدن به رابطـــه میان ســـینما و 
تلویزیون باشـــد. با این همـــه در این 
رابطه دوجانبه، اشـــکال را می توان در 

هـــر دو ســـو جســـت وجو کرد.
در ایامـــی کـــه تلویزیـــون، توجـــه به 
ســـینما را به اولویت هـــای پایین خود 
تنزل داده اســـت، ســـینما هم به نظر 
می رســـد کـــه بـــا جراحـــات ناشـــی از 
کرونا و شـــرایط فروش سال گذشته، 
تاب و توانی برای درخواســـت ســـهم 
از آنتـــن تلویزیـــون نداشـــته اســـت. 
هرچنـــد فـــروش فیلم هـــای اکـــران 
نـــوروزی امســـال بـــه نســـبت ســـال 
گذشـــته رشـــد داشـــته اما با توجه به 
تغییر شـــرایط اقتصـــادی، این میزان 
فروش هنـــوز با توان ســـینمای ایران 

فاصلـــه زیـــادی دارد و همین مســـأله 
بـــرای مدیریت تلویزیـــون احتمالاً به 
تبـــع مخاطبان ایـــن تصویـــر را ایجاد 
می کنـــد کـــه ســـینما را می تـــوان در 

اولویت هـــا قـــرار نداد.
بـــا ایـــن همـــه، تنهـــا وجـــه اهمیـــت 
سینمای ایران، بدون تردید نمی تواند 
در ابعـــاد اقتصادی آن خلاصه شـــود. 
در  ثرگـــذاری  ا و  راهبـــری  قـــدرت 
تصویرســـازی برای مخاطـــب خارج از 
کشـــور، جریان ســـازی بـــرای تولیدات 
در داخل، گـــردش مالـــی قابل توجه 
و قـــدرت راهبـــری ســـینما در بدنـــه 
فرهنـــگ و هنـــر کشـــور و علاقه مندی 
مخاطبـــان بـــه علـــت جذابیت هـــای 
ذاتی ســـینما از جمله ابعادی است که 
توجه تلویزیون و ســـاخت برنامه های 

ســـینمایی را ضـــروری می کنـــد.
بـــه عـــلاوه اهـــداف فرهنگی کشـــور 
ی  برنامه هـــا کـــه  می کنـــد  قتضـــا  ا
اثرگـــذار  و  جریان ســـاز  تلویزیونـــی 
بتوانند بر بافـــت فرهنگی و اقتصادی 
تولیـــدات ســـینمایی اثـــر بگذارند به 
نحـــوی که همچـــون دو دهـــه پیش، 
ســـینماگران و هنرمندان و مخاطبان 
علاقه منـــد ارتبـــاط خـــود بـــا ســـینما 
را از دریچـــه کانال هـــای تلویزیونـــی 
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ضرورت وجود ادبیات مشترک با اهالی سینما
در مجموع آنتن خالی از یک برند اثرگذار و تماشایی در میان مخاطبان 
نخبه و عام سینما به عنوان مهم ترین شاخه هنری فعال کشور در سطح 
داخل و خارج، چه از حیث فرهنگی و چه از حیث اقتصادی و سیاسی و 

اجتماعی نشان می دهد ضرورت وجود ادبیات مشترک با اهالی صنعت 
فیلمسازی یا لااقل مسیری برای پیدا کردن این ادبیات در مدیریت 

صداوسیما وجود ندارد یا اصلاً آنها علاقه و ضرورتی برای یافتن این ادبیات و 
زبان مشترک نمی بینند.

ـــرش بـ

ســـال جدید ســـینمایی بعد از دهه فجر و جشـــنواره اش 
آغاز شـــده و حـــالا با تحویل ســـال، نســـبت صداوســـیما 
با ســـینما بیـــش از هر چیـــز در هالـــه ای از ابهام اســـت. 
صداوســـیما هـــم بـــه رســـم هـــر ســـاله تـــاش می کنـــد 
ویژه برنامه هایـــی را بـــرای ایـــن جشـــنواره ها خصوصـــاً 

جشـــنواره فیلـــم، تئاتـــر و موســـیقی تـــدارک ببینـــد کـــه 
از میـــان آنهـــا هـــم ویژه برنامه هـــای ســـینمایی از همـــه 
شناخته شـــده تر هســـتند. برنامه های ســـینمایی رســـانه 
ملی نظیر »هفت« و »شـــهر فرنگ« بویـــژه در دوره برگزاری 
جشـــنواره فجر، جزو پربیننده ترین برنامه های تلویزیون 
بوده اند و در طـــول بیش از یک دهه توانســـته اند تبدیل 
به برندهای معتبر صداوسیما شـــوند و پل محکمی میان 
مخاطب عـــام، ســـینماگران و حاکمیت باشـــند، اما این 
برندهـــا هر یـــک به نحوی تضعیـــف شـــدند و نهایتاً برخی 
بـــه کلی حـــذف و برخی دیگر بـــا افت وخیز فراوان ســـعی 

دارنـــد به حیـــات خود ادامـــه دهند.

هفت  نقد سینما  

سینمادو شهر فرنگ


